

### 斜轴式天文望远镜机架的驱动控制

周旺平<sup>1</sup>, 刘文<sup>1</sup>, 刘伟<sup>2</sup>

- 1. 南京信息工程大学 江苏省大气环境与装备技术协同创新中心, 江苏 南京 210044;
- 2. 中国科学院 紫金山天文台, 江苏 南京 210008

### Driving control for mounting rack of slant axis astronomical telescopes

ZHOU Wang-ping<sup>1</sup>, LIU Wen<sup>1</sup>, LIU Wei<sup>2</sup>

- 1. Jiangsu Collaborative Innovation Center on Atmospheric Environment and Equipment Technology, Nanjing University of Information Science & Technology, Nanjing 210044, China;
- 2. Purple Mountain Observatory, Chinese Academy of Sciences, Nanjing 210008, China

摘要 图/表 参考文献 相关文章 (15)

全文: PDF (1658 KB) RICH HTML <sup>NEW</sup>

输出: BibTeX | EndNote (RIS)

**摘要** 针对斜轴式天文望远镜传统机架中的非垂直轴系结构会导致像场旋转,从而影响天文望远镜指向和跟踪控制的问题,研发了新的45°斜轴式天文望远镜机架.设计时,选取太阳为跟踪目标来搭建硬件机架驱动控制系统;利用图像传感器实时捕获目标,经数字信号处理(DSP)芯片精确解析目标质心,通过图像消旋解耦出方位与斜轴两方向的偏差.然后,结合模糊控制与神经网络的各自特点,设计了单神经元模糊自适应PID控制算法实施偏差调节,以实现目标的定位与跟踪.实验结果显示,该驱动控制系统的水平与斜轴方位的跟踪偏移误差均在±2 pixel以内,水平指向偏移误差均值为0.123 2°,俯仰指向偏移误差均值为0.155 3°.得到的结果表明该驱动系统鲁棒性强,能够克服斜轴机架像场旋转导致的控制问题且满足精度要求.

**关键词** : 天文望远镜, 机架, 斜轴, 数字信号处理器, 单神经元模糊自适应PID

**Abstract** : The non-vertical structure in traditional mounting rack of a slant axis astronomical telescope may cause an image field rotation, which will effect the pointing and tracking of the telescope. There fore, a mounting rack with a slant axis of 45° is developed. By selecting the sun as the tracking target, a hardware driving control system for the mounting rack is designed. Capturing the target by a camera in real time, the system uses Digital Signal Processors(DSPs) here for analyzing exactly the centroid position of target image and decouples the deviation between the two directions by image despun scheme. Combined the fuzzy control and neural network, a self-adaptive fuzzy PID approach with a single neuron is proposed for regulating the position errors of the slant and azimuth respectively to achieve tracking and positioning. The experimental results show that the horizontal and slant axis azimuth tracking bias errors are within 2 pixels, and the average tracking error is 0.123 2° for the horizontal orientation and 0.155 3° for the vertical direction respectively. Experimental results indicate that the driving system is very robust. It solves the control problem caused by image rotations and can meet the precision requirement.

**Key words** : astronomical telescope mount slant axis Digital Signal Processor(DSP) single neuron adaptive fuzzy PID

收稿日期: 2015-01-20

中图分类号: TH751

TP273

基金资助:国家自然科学基金资助项目(No.10903003, No.11322329)

**作者简介**: 周旺平(1975-),男,安徽枞阳人,博士研究生,副教授,2004年于安徽理工大学获得硕士学位,2007年于中国科学院南京天光所获得博士学位,主要研究方向:计算机与自动控制技术.E-mail:wpzhou@nuist.edu.cn刘文(1989-),男,江苏南京人,硕士研究生,2012年于南京信息工程大学获得学士学位,主要研究方向:计算机与自动控制技术.E-mail:lw891102@126.com

**引用本文**:

周旺平, 刘文, 刘伟. 斜轴式天文望远镜机架的驱动控制[J]. 光学精密工程, 2015, 23(6): 1664-1672. ZHOU Wang-ping, LIU Wen, LIU Wei. Driving control for mounting rack of slant axis astronomical telescopes. Editorial Office of Optics and Precision Engineering, 2015, 23(6): 1664-1672.

**链接本文**:

<http://www.eope.net/CN/10.3788/OPE.20152306.1664> 或 <http://www.eope.net/CN/Y2015/V23/I6/1664>

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 周旺平
- ▶ 刘文
- ▶ 刘伟

访问总数: 6358320

版权所有 © 2012《光学精密工程》编辑部

地址: 长春市东南湖大路3888号 邮编: 130033 E-mail: gxjmgc@sina.com

本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发

